
Հ Ս 1 Ա Գ Ի Տ Ո Ի Թ Յ Ո Ի Ն Ն Ե Ր Ի Ա Կ Ա Դ Ե Մ Ի Ա Յ Ի Տ Ա Ր Ե Կ Ա Ն Ժ Ո ՚ Լ Ո վ Ը 

Մարտի гз-ին, տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ գի-

տությունների ակադեմիայի տարեկան ժոզովը, 

որը քննարկեց հանրապետության գիտնական, 

ների 1972 p. կատարած աշխատանքի արդյունք-

ները և գիտական հետազոտությունների զար-

գացման հետագա հեռանկարները: 

Ժոզովը, որի աշխատանքին մասնակցում 

էին ն . J u i r n i p j n i E j u i t p , Դ . Ա ւ - զ ո ւ մ ս ւ ն . ւ ս ւ & ր . 

Ռ . Խ ա - ա ս ւ ւ - յ ա ն ը . Լ . Ղ ա ր ի բ յ ա ն յ ա ն ր և Լ . U r n b -

փանյանր, ներածական խոսքով բացեց ՀՍՍՀ ԳԱ 

պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Վ. « ա մ բ ա ր օ ո ւ մ յ ա ն ր : 

Նա ասաց, որ 1972 թ. ՀՍՍՀ ԳԱ գործունեու-

թյունն ընթացել է ՍՄԿԿ XXIV համագումարի 

պատմական որոշումների իրականացման նշա-

նաբանովt Անցած՛ տարի գիտնականները ավելի 

մեծ ուշադրություն են դարձրել գիտական հե-

տազոտությունների արդյունքները ժողովրդական 

տնտեսության մեջ ներդնելու հարցերին։ 

Հասարակական, ֆիզիկո-մաթեմատիկական, 

տեխնիկական, քիմիական, երկրաբանական և 

կենսաբանական գիտությունների բնագավառում 

կատարվել են բազմաթիվ արժեքավոր հետա-

զոտություններ։ Այնուհետև Վ. Համբարձում֊ 

յանն անդրադարձավ անցած տարում մեր հան-

րապետության գիտնականների ձեռք բերած 

նվաճումներին։ Նա, մասնավորապես, ընդգծեց, 

որ հասարակական գիտությունների բաժան-

մունքի գիտնականները ՍՍՀՄ կազմավորման 

50-ամ յակի տարում արգասավոր աշխատանք 

են կատարել։ Ստեղծվել են մի շարք աշխա-

տություններ, որոնցում բացահայտվոլմ են սո-

վետական ժողովուրդների բարեկամության, 

համագործակցության և փոխօգնության, նրանց 

մշակույթների փոխազդեցության հարցերր։ 

Խոսելով հնգամյակի երրորդ վճոական տա-

րում հանրապետության գիտնականն երի առաջ 

ծառացած խնդիրների մասին, Վ. Համբար-

ձումյանն ասաց, որ անհրաժ եշտ է գիտական 

հետազոտությունները բարձրացնել նոր մա-

կարդակի, ավելի մեծ ուշադրություն դարձնել 

ժողովրդական տնտեսության զարգացման կեն-

սական հարցերին։ Այնուհետև Վ. Համբար-

ձում յան ը հրապարակեց ՀՍՍՀ ԳԱ նախագա-

հության որոշումը ակադեմիայի առավել վաս-

տակած անդամներին պարգևատրելու մասինւ 

Հայրենական գիտությանը մատուցած մեծ 

ծառայությունների համար «Մեծարման գիրօ 

ստացան ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ Ա. Թ ա ի ւ ֊ 

ս ս ս չ յ ա ն բ և P . Մ ա ր գ ա շ ա ն ը : Բազմամ՛յա՛ 

բեղմնավոր գիտական գործունեո՛ւթյան համար 
вՎաստակագիրս ստացան ՀՍՍՀ ԳՀԼ ակադե-
միկոսներ Ա . Ղ ա ւ փ բ յ ւ ա ն ր . IL . Ն ս ւ ւ | ւ ս ո ս | լ ւ , 1Լ. 

Ր ս դ ՚ ա յ ա ն ր և բանասիրական գիտությունների 
դոկտոր Գ. II Uib փան յ ա ն ը : 1971 — 1972 թթա 

կատարած գիտահետազոտական հաէող աշխա-
տանքի և պրակտիկայում դրա արդյունքների 
ներդրման համար ՀՍՍՀ ԳԱ քսանվեց աշխա-
տակիցներ պարգևատրվեցին ււԳովես տագրովդ 

Հանրապետության գիտությունների ակա-

դեմիայի 1972 թ. գիտական գործունեության 

հիմնական արդյունքներն ամփոփող զեկուցումով 

հանդես եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ գլխավոր գիտնական-

քարտուղար, ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից-անդամ Ս. 

Ր ա կ ո ւ ն ց ր : 

Նա ասաց, որ T972 թ. հանրապետության 

գիտությունների ակադեմիայի 32 հիմնարկնե-

րում մշակվել Է 121 պրոբլեմ։ ՀՍՍՀ ԳԱ ինս-

տիտուտները և լաբորատորիաները արդյունա-

բերական ձեռնարկությունների, ճյուղային գի-

տական հիմնարկների կազմակերպությունների 

և գերատեսչությունների հետ կնքված տնտե-

սական պայմանագրերի հիման վրա կատարել 

են 65 աշխատանք՝ մոտավորապես 2,5 մի/իոն 

ո. ընդհանուր գումարով։ 

Հաշվետու տարում մեծ ուշադրություն Է 

դարձվել գիտական հետազոտությունների տե-

սական մակարդակը բարձրացնելու, գիտու-

թյան ո\ պրակտիկայի կապն ամրապնդելու և 

ընդլայնելու, ինչպես նաև ժողովրդական արն-

տեսության մեք գիտահետազոտական աշխա-

տանքների արդյունքների արմատավորումն ա-

ր աղացն ելու խնդիրներինI 

Զեկուցողը վերլուծեց ՀՍՍՀ ԳԱ նախագա-

հության, նրա բաժանմունքների, գիտական 

խորհարդների և հանձնաժողովների գործունեու-

թյունր։ Հաշվետու տարում ՀՍՍՀ ԳԱ միջազ-

գային և միութենական գիտական կապերն ամ-

րապնդելս-. նպատակով անց են կացվել գիտա-

ժողովներ ոլ այլ միջոցառումներ։ Իրացվել Ւ, 

75 արտասահմանյան գործուղում, նույն նպա-

տակով ՀՍՍՀ ԳԱ հիմնարկներն ընդունել են 

աշխ արկի 19 հրկրների 169 գիտնականներիւ 

Ս. Բւսկունցն անդրադարձավ նաև գիտական 

կադրերի պատրաստման հարցին, նկատելով, 

որ 1972 թ. ակադեմիայի աշխատակիցներից 



Գիտական Լրատու 

դիսերտացիա են պայտպանեք 30 Հոգի, որից 

11 ֊ ր դոկտորական։ 

Հաշվետու գեկուցման քննարկմանը մաս-

•էակցեցին ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ Ա. Ս.ՈԱ1-

Т Ь ц ш С р , I L . ' 1 ւ ա | բ ա ն դ ւ ա ն ր , Ա . I L ^ i ) u u i b i u i G p , 

I'S. Զ ա յ լ ա ի ւ ւ ա ն բ , I I . ' Լ ա ր ի ր յ ա հ ր և Լ . Ս ՚ ս ւ ղ ա ք -

՚ i j u i E p : 

/ / . Աոաքե/յանն աո աջ քաշեց ան թափոն ար-

տադրության տեխնոլոգիայի մշակման հարցը։ 

•՝Ա. 'Աալրանդյանն ընդղծեց գիտնականների տան 

Iկառուցման անհրաժեշտությունըt Ա, Ալի խան-

ՀՍՍՀ Գ Ա Հ Ա Ս Ա Ր Ա Կ Ա Կ Ա Ն Գ Ի Տ Ո Ի Թ Յ Ո Ի Ն է 

յանն անդրադարձավ ֆիզիկայի ինստիտուտի-

աշխատանքներին։ Մ. Չայլախյանն արծարծեց• 

կենսաբանության զարգացման մի շարք հար-

ցեր և առաջարկեց ստեղծել գենետիկայի ինս-

տիտուտ։ Հ. Մ աղաքյանը խոսեց գիտության 

մեջ կանխորոշումների խոշոր դերի մասին։ 

Այնուհետև «Բույսերի սիստեմավորման 

ներկան և ապագանл զեկուցումով հանդես՜ 

եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս Ա. Թսւխսւաշյանը: 

Դրանով ՀՍՍՀ ԳԱ տարեկան ժողովն ավարտեց 

իր աշխատանքը։ 

С , ՜ 

Ի Ր Ա Ժ Ա Ն Մ Ո Ի Ն Ք Ի Տ Ա Ր Ե Կ Ա Ն Ժ Ո Ղ Ո 4 Ը 

Մարտի 20-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ գի-

տությունների ակադեմիայի հասարակական գի-

տությունների բաժանմունքի տարեկան ժողովըւ 

Բաժանմունքի ինստիտուտների և հիմնարկ-

ների մեկ տարվա կատարած աշխատանքների 

մասին հաշվետու ղեկ,ուցումով հանդես եկավ 

.հասարակական գիտությունների բաժանմունքի 

՝ ա՛կադեմիկոս֊քարտուղար, ակադեմիկոս Ծ . 

՚ Ա դ ա յ ս ւ ն ը : 

Զեկուցողն ընդգծեց, որ հաշվետու տարում 

.ՀՍՍՀ ԳԱ հասարակական գիտությունների բա-

ժանմունքի գիտական հիմնարկները աշխա-

տանքները ծավալել են ՍՄԿԿ XXIV համագու-

մարի, ՀԿԿ Կենտկոմի1 «Հայկական ՍՍՀ ԳԱ 

. համակարգում գիտահետազոտական աշխա-

• տանքների վիճակի և նրանց արդյունավետու-

թյան հետագա բարձրացման մասինս հուլիսի 

',25-ի որոշումների ոգով և ՍՍՀՄ կազմավոր-

ման 50-ամյա պանծալի հոբելյանը արժանա-

ւք վայել նշելու ուղղությամբ։ 

Բաժանմ ունքի գիտական հիմնարկները 

1972 թ. քննարկել են 1971 — 1975 թթ. հնգամ-

յա պլանի կատարման ընթացքը, վերանայել և 

ճշգրտել 1973 թ. գիտահետազոտական աշխա-

տանքների պլանը, հնարավոր չափով վերած-

նելով դեռևս նկատվող բազմաթեմայնությունը, 

ինչպես նաև հիմնարկների ուժերի և միջոցնե-

րի մանրացման երևույթները։ Ծ. Աղա յան ը նը-

շեց, որ հաշվետու տարում ՀՍՍՀ ԳԱ հասարա-

կական ՚ գիտությունների բաժանմունքի մեջ 

մտնող 9 գիտական հիմնարկները մշակել են 41 

գիտական պրոբլեմներ, որոնք ընդգրկում են-

263 թեմա, Հաշվե տու ժամանակաշրջանում ա֊ 

վար տվել են 72 թեմա ։ 

Կազմակերպվել են մի շարք գիտական նըս-

տաշրջաններ՝ նվիրված ՍՍՀՄ կազմավորման• 

50֊ամյակին։ 

Այնուհետև զեկուցումներով հանդես եկան 

ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից անդամ է . Աղսւյա&ը և 

պատմական գիտությունների դոկտոր Խ. Ршг— 

ս ե ղ յ ա ն ը : է . Ա ղ ս ւ յ ա ն ր զեկուցեց «Մի քանի 

ճշտումներ հայ հին մատենագրության մեջՅէ-

թեմայով, իսկ Խ. Ր ա ա ե ւ լ յ ա ն ի զեկուցումը նը֊ 

վիրված էր հայ պրոլետարիատի ձևավորմանը։ 

Դրանով ՀՍՍՀ ԳԱ հասարակական գիտու-

թյունների բաժանմունքի տարեկան ժողովն ա-

վարտեց իր աշխատանքը։ 

Ա . Ի . Շ Ա Հ Ն Ա Զ Ա Ր Յ Ա Ն -


